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 للاتحاد البرلماني الدولي 139الجمعية العامة الـــ 
 والاجتماعات ذات الصلة

 جنيف، سويسرا       
 2018تشرين الأول/أكتوبر  14-18          

 
 

 
 

 
 

 

 الدولي البرلماني للاتحاد الأخيرة المتخصصة الاجتماعات عن تقارير
 

 :المستدامة التنمية أهداف تحقيق بشأن آسيا جنوب لرؤساء برلمانات الثالثة القمة  (d) (د)
 المستدام، الاقتصادي النمو أجل من الإقليمي البرلماني تعزيز التعاون

 والأخضر العادل
 2018تموز/ يوليو  12 – 11سريلانكا،  كولومبو،

 
 

 الدددي ،(SDGs) المسدددت امة التنم دددة أهددد ا  تحق ددد  حددد ل آسددد ا جنددد   دوللرؤسدددال البرلمدددا ت  ةالثالثددد القمدددةت عُقددد 
 وقددد . 2018 ن ل ددد /  تمدد   12 و 11 في( سدددرنلان،ا) ك ل مبددد   في سددرنلان،ا، وبرلمدددا  الددد وي البرلمدداني الاتحددداد انظمهدد
 بشدن  الخدبرات تبدادل وعلدى( 2017) والهند ( 2016) شبدنلالاد فيت عق  سابقة قمم استنتاجات على القمة بن ت

 البرلمدداني التعدداو  تعزنددز الم ضدد   وكددا . المنطقددة في المسددت امة التنم ددة أهدد ا  لتحق دد    نددةالح الأهم ددة ذات الم ضدد عات
 .والأخضر العادل ،المست ام الاقتصادي النم  أجل من الإقل مي

 

 التنم دددة أهددد ا  تطب ددد  لتعزندددز اتخاذهدددا تم الدددي البرلمان دددة الإجدددرالات( 1: )رئ سددد ة محددداور أربعدددة علدددى المناقشدددات ركدددزت
( 3) آسدد ا  جندد   في المسددت امة التنم ددة أهدد ا  تحق دد  في والأخضددر المسددت ام التصددن   دور( 2) المنطقددة  في المسددت امة

 لإدمددددا ل باعتبارهددددا داعمددددة البرلمددددا ت( 4)و  سددددل مةوال الآمنددددة العمددددل وب ئددددات اللائدددد  العمددددل تعزنددددز في البرلمددددا ت دور

CL/203/10(d)-R.1 
 2018 آ / أغسطس 20

 الحاكمالمجلس 
10البن    
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 التعددداو  ف هدددا نسددداع  الدددي الطدددر  بمناقشدددة للمشددداركن القمدددة سمحدددت كمدددا.  آسددد ا جنددد   في والاقتصدددادي الاجتمددداعي
 سدل مةو  آمندة عمدل ب ئة ت فير عن فضلاا  الاجتماع ة، الحمانة وتعزنز ،السخرة على القضال على البرلما ت بن الإقل مي
 .للعمال

 

 بإضددفال المنطقددة في البرلمددا ت ق ددام ك ف ددة  حدد ل الفهددم و يادة الج دد ة الممارسددات تبددادل علددى خددا  بشدد،ل الترك ددز وتم
 وأعداد. الس اسدات مسدت   علدى التماسد  وبندال التدز رأوجد   وتحق د  المسدت امة، التنم دة أهد ا  علدى المؤسسي الطاب 

  إعددددلا  واعتمددد وا تعددداو م، بم اصدددلة وتعهدددد وا المسدددت امة، التنم دددة أهددد ا  لتحق دددد  الس اسددد ة إرادتهدددم تأك ددد  المشدددارك  
 المسدت امة التنم دة أهد ا  بتحق د  بفعال دة النهد   ك ف دة  بشدن  الملم سدة الت صد ات من ع داا  نتضمن الذي ك ل مب ،

 جدددزر ،الهنددد  ،بددد    ،أفلاانسدددتا  مدددنرؤسدددال برلمدددا ت  مشددداركة القمدددة مدددؤتمر وشددده . والإقل مدددي الددد  ي الصدددع  نن علدددى
 .باكستا  في الش  خ مجلس من ووف  وف دهم م  وسرنلان،ا المال نف
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 حول آسيا جنوبرؤساء برلمانات  قمة
 المستدامة التنمية أهداف تحقيق

 

 والأخضر العادل ،المستدام الاقتصادي النمو أجل من الإقليمي البرلماني التعاون تعزيز
 سرنلان،ا وبرلما  ال وي البرلماني الاتحاد نظمها

 

 2018  ن ل /تم   12 – 11 ، سرنلان،ا ، ك ل مب 
 

 كولومبو  إعلان
 

 ك ل مبددد ،  في اجتمعندددا وسدددرنلان،ا، باكسدددتا  المالددد نف، جدددزر الهنددد ، بددد   ، أفلاانسدددتا ، مدددن البرلمدددا ت رؤسدددال نحدددن،
 تحق ددد  حددد ل آسددد ا جنددد   لرؤسدددال برلمدددا ت الثالثدددة القمدددة لحضددد ر 2018 ن ل ددد /  تمددد   12 و 11 نددد مي سدددرنلان،ا،

 ،المسدت ام الاقتصدادي النمد  أجدل من الإقل مي البرلماني التعاو  تعزنز" م ض   القمة ت قش. المست امة التنم ة أه ا 
 . ال وي البرلماني والاتحاد سرنلان،ا برلما بن  ما نظُمت بالشراكةو ". والأخضر العادل

 

 وعلدى( 2017) والهند ( 2016) شبدنلالاد في عق  ها الي السابقة القمة مؤتمرات استنتاجات إلى القمة مؤتمر استن 
 في شدددداركنا. المنطقددددة في المسددددت امة التنم ددددة أهدددد ا  تحق دددد  في   نددددةالح الأهم ددددة ذات الم ضدددد عات حدددد ل الخددددبرات تبددددادل

 تشدارك ا أ دم ح د  المشداركن جم د  مدن النشدطة بالمشداركة ورحبنا ،الآ  حتى تحققت الي النتائج ح ل شاملة مناقشات
 .الج  ة والممارسات المستفادة ال روس

 

CL/203/10(d)-R.1 
 ملح 
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 التنم ددددة أهدددد ا  تطب دددد  لتعزنددددز اتخاذهددددا تم الددددي البرلمان ددددة الإجددددرالات( 1: )رئ سدددد ة محدددداور أربعددددة علددددى نامناقشددددات ركدددزت
( 3) آسدد ا  جندد   في المسددت امة التنم ددة أهدد ا  تحق دد  في والأخضددر المسددت ام التصددن   دور( 2) المنطقددة  في المسددت امة

 للإدمددددا  باعتبارهددددا داعمددددة البرلمددددا ت( 4)و  لسددددل مةوا الآمنددددة العمددددل وب ئددددات اللائدددد  العمددددل تعزنددددز في البرلمددددا ت دور
 . آس ا جن   في والاقتصادي الاجتماعي

 :بل اننا في المست امة التنم ة أه ا  م  البرلمان ة المشاركة لتعزنز التال ة والت ص ات والإجرالات الاسترات ج ات ح د 
 

 ال  ن دددة الس اسدددات وتنسددد   ترك دددز في المسددداع ة إلى نهددد   شدددامل إنمدددائي إ دددار هدددي المسدددت امة التنم دددة أهددد ا  إ . 1
 حددتى بهددا الاضددطلا  تم الدي بالأعمددال ونشدد   بلد اننا أحر تدد  الددذي بالتقد م نشدد   إننددا. للإنسدان ة مشددتركة رؤنددةلتحق د  

 اسدددترات ج ة إلى المسدددت امة التنم دددة أهددد ا  ترجمدددة علدددى متزانددد  بشددد،ل تعمدددل المنطقدددة دول أ  نلاحددد  أ  نسدددع  . الآ 
 .و ن ة

 

 ح د ي دور لهدا للدبلاد، الأجدل   نلدة بالرؤندة الم كلدة عل دا، ديمقرا  دة كمؤسسدات  البرلمدا ت، بأ  راسدخاا  إيمدا  نؤمن. 2
 الددي الأهد ا  عدن الح، مدة لمسداللة فعالدة  در  إيجداد برلمدا  كدل  علدى نتعدن. المسدت امة التنم دة أهد ا  تحق د  في تلعبد 

 التنم دة أهد ا  لتحق د  قد راتها تحل دل إلى البرلمدا ت تحتا . لم ا  توا التم، ن ة الق انن اعتماد وضما  ف ها، اشتركت
 .مم،ن وقت أقر  في المست امة

 

 اسددترات ج ات تشدج   إلى الحاجدة علددى نشد دو  الب ئ دة، والاسدت امة الاقتصددادنة التنم دة بدن تدد ا   إيجداد أهم دة ند ر  . 3
 متابعدة ال اقد  في يجد . والمقبلدة الحال دة الأج دال ورفدا  الأجدل الط ندل النمد  تد عم أ  يم،دن الدي التطلع ة الأخضر النم 
 القضدال في النهدائي هد فها نتمثدل ولا. والب ئ دة الاقتصدادنة ،الاجتماع دة لأبعادهدا كاملة  مراعاة إ ار في المست امة التنم ة
 في والاسددتقرار السددلام وتحق دد  البشدرنة، التنم ددة في والمتندداغم الشددامل التقد م لتعزنددز أنضدداا  بددل فحسد ، المدد ق  الفقددر علدى

 .المنطقة
 

 الحاجدة ج ند  مدن ونؤكد  العمدل، بأنشدطة نتعلد  مدا غالبداا  الدذي البشدري العمدل عدن أساسداا  تجند المناخ تلاير بأ  نقر .4
 تلاددير مدد  الت، ددف لاسددترات ج ات الأول نددة إعطددال  رندد  عددن ،العالم ددة الحددراري الاحتبدداس غددا ات انبعددا ت لخفدد  الملحددة
 في تأخدددذ والدددي( بارندددس اتفدددا  المثدددال، سدددب ل علدددى) ال ول دددة الاتفاقدددات مددد  تتماشدددى والدددي آ ر  مدددن والتخف دددف المنددداخ

 .الإن، ل ج ة النظم وحمانة الفقر من الح  ذل  في بما الأخر ، المجتمع ة الأه ا  الاعتبار
 

 ات دةالمؤ  والب ئدة التجارندة الأعمدال ممارسدة سده لة تحسدن جاند  إلى والاسدتثمار لتجدارةال دندة ل ب ئةال تؤدي أ  يم،ن . 5
 تح ندددد  علدددى التشددددج   ننبلادددي ذلددد ، إلى وبالإضددددافة. التنافسددد ة والم ددددزة المنطقدددة في التحددد ل تعزنددددز إلى ،المهدددارات لتنم دددة
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 لاسدددترات ج ة يم،دددن. الأ دددرا  متعددد د أو ثندددائي أسددداس علدددى المنطقدددة، في البلددد ا  بدددن ونقلهدددا المناسدددبة التقن دددة الخ دددارات
 واللادددايات الأهددد ا  مدددن الع نددد  تحق ددد  في تسددداع  أ  الإقل مدددي المسدددت   علدددى الضدددر والخ المسدددت امة ،المنسدددقة التصدددن  
 .المست امة التنم ة أه ا  إ ار في الم ض عة

 

 لعددددام المسددددت امة التنم ددددة خطددددة في أساسدددد ة عناصددددر العمددددل في والحقدددد   الاجتماع ددددة والحمانددددة اللائدددد  العمددددل يمثددددل . 6
 تسداع  أ  ننبلادي ولدذا الاجتماع دة، والع الة العمالة ،العمل بقضايا نتعل  ف ما رئ س ة مسؤول ات وللبرلما ت. 2030

 ال  ن دة التشدرنعات اعتمداد وكدذل  لائقة، عمل ظرو  في للجم   الت ظ ف ضما  إلى الرام ة الس اسات في التنثير في
 .لح، مةالعمل ال  مي ل على والإشرا  اللا مة الم ا نةعلى  والتص نت اللا مة

 

 علددى البشددرنة مسددتقبل حصدد ل إم،ان دة ضددما  أجددل مددن المسددت امة التنم دة أهدد ا  تنف ددذ الحال ددة الأج ددالإلى  نعُهد  .7
 ال،اف ددة الأمدد ال تخصدد   وضددما  التعلدد م، إلى ال صدد ل بتعزنددز نتعهدد  أ  ننبلاددي. منهددا والاسددتفادة الأر  ك كدد   مدد ارد
 أشد،ال مدن شد،ل أي مدن الأ فدال حماندة البرلمدا ت علدى يجد . الأ فدال لجم د  التعل م إ حة إلى الرام ة العمل لبرامج

 .ومنتجن مسؤولن أفراد بح اصل  وننم  بطف لتهم التمت  من نتم،ن ا حتى الاستلالال
 

 للفئددات والاقتصدادي الاجتمدداعي الإدمدا  تعزندز إ . الاعتبددار في صد ت كددل  نؤخدذ أ  ضدما  البرلمددا ت علدى يجد . 8
 ول،دن الشخصد ة البشدرنة للتنم دة فقد  لد س ح د ي أمدر المختلفدة الإعاقدات ذوي والأشدخا  الضدع فة أو/  و المهمشة
 بالحقددددد   الجم ددددد  تمتددددد  لضددددما  فعالدددددة اسدددددترات ج ات وضدددد  إلى البرلمدددددا ت تحتدددددا . ك،دددددل  المجتمدددد  ورفدددددا  للتقددددد م أنضددددا

 الفددددددر  ،أكثددددددرعددددددام  وبشدددددد،ل الأعمددددددال، وريادة والت،ن ل ج ددددددا، المعرفددددددة إلى والعددددددادل ال،امددددددل وال صدددددد ل الاجتماع ددددددة
 .الاقتصادنة

 

  إعدلا  إلى المم،ندة القند ات جم   خلال من  ملائنا انتبا  سنلفت المست امة، التنم ة أه ا  على العمل بلا ة تحف ز .9
 ومشددداركة التزامندددا وتعزندددز تعاونندددا بم اصدددلة نتعهددد . إل ددد  الصدددلة ذوي الآخدددرنن المعن دددن انتبدددا  بت ج ددد  نلتدددزم كمدددا  ك ل مبددد ،

 .المست امة التنم ة أه ا  تحق   بشن  آس ا جن   لرؤسال برلما ت الرابعة القمة في خبراتنا
 

 المتحدد ة الأمددم مد  العمددل وم اصددلة المسدت امة التنم ددة هد ا بأ البرلمان ددة المشدداركة تعزندز الدد وي البرلمدداني الاتحداد علددى يجد 
 .المست امة التنم ة لأه ا  الناجح التنف ذ أجل من ،المعن ن الآخرنن والشركال
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Reports on recent IPU specialized meetings 

 
(d) Third South Asian Speakers' Summit on Achieving the SDGs: Promoting 

regional parliamentary cooperation for sustainable, equitable and green 
economic growth 

 

Colombo, Sri Lanka, 11-12 July 2018 
 

 
The Third South Asian Speakers' Summit on Achieving Sustainable Development Goals 
(SDGs),  organized by the IPU and the Parliament of Sri Lanka,  was held in Colombo 
(Sri Lanka) on 11 and 12 July 2018. The Summit built on the conclusions of previous 
summits held in Bangladesh (2016) and India (2017) and on sharing of experiences on 
topics that are crucial to attaining the SDGs in the region. The theme was Promoting 
regional parliamentary cooperation for sustainable, equitable and green economic 
growth. 
 
The debates focused on four main themes: (1) parliamentary actions undertaken to 
advance SDGs implementation in the region; (2) the role of sustainable and green 
industrialization in the realization of the SDGs in South Asia; (3) the role of parliaments 
in promoting decent work and safe and secure working environments; and 
(4) parliaments as promoters of social and economic inclusion in South Asia. The 
Summit also allowed participants to discuss ways in which regional cooperation among 
parliaments helps eradicate forced labour, promote social protection, as well as safe 
and secure working environments for workers. 
 
Special emphasis was placed on sharing good practices and increasing understanding 
on how parliaments in the region institutionalize the SDGs, capture synergies and build 
coherence at the policy level. The participants reconfirmed their political will to achieve 
the SDGs, pledged to continue their cooperation, and adopted the Colombo 
Declaration, which contains a number of concrete recommendations on how to 
effectively advance the realization of the SDGs at the national and regional levels. The 
Summit saw the participation of Speakers of Parliament from Afghanistan, Bhutan, 
India, the Maldives and Sri Lanka with their delegations and a delegation from the 
Senate of Pakistan. 
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South Asian Speakers’ Summit on 
Achieving the Sustainable Development Goals 

 
Promoting regional parliamentary cooperation for sustainable,  

equitable and green economic growth  
 

Organized by the Inter-Parliamentary Union (IPU) and the Parliament of Sri Lanka 
 

Colombo, Sri Lanka, 11-12 July 2018  
 

Colombo Declaration 
 
 
We, Speakers of Parliament from Afghanistan, Bhutan, India, Maldives, Pakistan and Sri Lanka, 
gathered in Colombo, Sri Lanka, on 11 and 12 July 2018 for the third South Asian Speakers’ 
Summit on Achieving the Sustainable Development Goals. The Summit deliberated the theme 
“Promoting regional parliamentary cooperation for sustainable, equitable and green economic 
growth”. It was organized jointly by the Parliament of Sri Lanka and the Inter-Parliamentary Union 
(IPU).  
 

The Summit built on the conclusions of our previous summits held in Bangladesh (2016) and India 
(2017) and on the sharing of experiences on topics that are crucial in attaining the SDGs in the 
region. We engaged in comprehensive discussions on the results achieved so far and welcomed 
the active engagement of all participants as they shared their lessons learned and good practices. 
 

Our debates focused on four main themes: (1) parliamentary actions undertaken to advance SDGs 
implementation in the region; (2) the role of sustainable and green industrialization in the realization 
of the SDGs in South Asia; (3) the role of parliaments in promoting decent work and safe and 
secure working environments; and (4) parliaments as promoters of social and economic inclusion 
in South Asia.    
 

We identified the following strategies, actions and recommendations to advance parliamentary 
engagement with the SDGs in our respective countries:  
 

1. The SDGs are a comprehensive development framework that is intended to help focus and 
coordinate national policies towards a common vision for humanity. We commend the progress our 
countries have made and applaud the actions undertaken so far. We are pleased to note that 
countries in the region are increasingly translating the SDGs into a national strategy.  
 

2. We strongly believe that Parliaments, as supreme democratic institutions, entrusted with the 
long-term vision for the country, have a critical role to play in realizing the SDGs. Each parliament 
has to find effective ways to hold government accountable for the goals they have subscribed to 
and to ensure that enabling laws are passed and budgets are adopted. Parliaments need to 
analyze their capacities to deliver on the SDGs as soon as possible. 
 

3. Recognizing the importance of creating a balance between economic development and 
environmental sustainability, we stress the need to promote forward-looking green growth 
strategies that can sustain long-term growth and the well-being of current and future generations. 
Sustainable development must in fact be pursued in full regard to its social, economic and 
environmental dimensions. Its ultimate purpose is not only to eradicate extreme poverty, but also to 
promote holistic and harmonious progress of human development, and peace and stability in the 
region. 
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4. We acknowledge that climate change is mainly caused by human action often related to 
work activities, and reaffirm the urgent need to reduce global greenhouse gas emissions by 
prioritizing climate change adaptation and mitigation strategies that are in line with international 
agreements (for example, the Paris Agreement) and that take into consideration other societal 
goals, including poverty reduction and the protection of ecosystems. 
 

5. A cordial trade and investment environment along with improved ease of doing business and 
an enabling environment for skill development may boost the region’s transformation and 
competitive edge. In addition, identification and the transfer of appropriate technology choices 
across countries in the region, on a bilateral or multilateral basis, need to be encouraged. A 
regionally coordinated, sustainable and green industrialization strategy can help achieve many of 
the goals and targets set under the SDGs. 
 

6. Decent work, social protection and rights at work represent integral elements of the 2030 
Agenda for Sustainable Development. Parliaments have key responsibilities in relation to labour, 
employment and social justice issues, and should therefore help to influence policies aimed at 
ensuring employment for all in decent working conditions, as well as adopt the requisite national 
legislation, vote the necessary budget and oversee the day-to-day action of the government.  
 

7. Current generations are entrusted with implementing SDGs in order to ensure that the future 
of humanity can have access and benefit from the planet’s resources. We should pledge to 
strengthen access to education, ensure that adequate funds are allocated to programmes for 
action intended to make education accessible to all children. Parliaments should protect children 
from any form of exploitation so that they can enjoy their childhood and grow into responsible and 
productive individuals. 
 

8. Parliaments must ensure that every voice is taken into consideration. Promoting social and 
economic inclusion of marginalized and/or vulnerable groups and differently-abled people is crucial 
not only for personal human development but also for the progress and well-being of society as a 
whole. Parliaments need to devise effective strategies to ensure that everybody can enjoy social 
rights and have full and fair access to knowledge and technology, entrepreneurship and, more 
generally, economic opportunity. 
 

9. In order to inspire action on the SDGs, we will bring the Colombo Declaration to the attention 
of our colleagues through all possible channels, and we also undertake to bring it to the attention of 
other relevant stakeholders. We pledge to continue our cooperation and strengthen our 
commitment and share our experiences at the fourth South Asian Speakers’ Summit on Achieving 
the SDGs  
 
The IPU should promote parliamentary engagement with the SDGs and continue to work with the 
United Nations and other relevant partners towards the successful implementation of the SDGs.  
 
 
 


